
J 12,20-33 
Milí bratři, milé sestry, blíží se Velikonoce a tak i v evangelijních oddílech stanovených pro tento čas 
se blížíme k pašijním událostem. K událostem Ježíšova odsouzení, utrpení a smrti. Dnešní evangelijní 
slova jsou zasazena do posledního týdne před Velikonocemi, konkrétně pět dní před Velikonoce (viz 
12,1 a 12,12) a odehrávají se už v Jeruzalémě.  
Mluví se zde o svátcích a myslí se právě Velikonoční svátky (13,1), na které přišlo do Jeruzaléma 
mnoho poutníků. Mezi nimi jsou i Řekové, kteří chtějí vidět Ježíše. Jejich přítomnost v Jeruzalémě 
během svátků ukazuje, že to byli bohabojní lidé, kteří svým původem byli sice pohané, ale 
sympatizovali s židovským náboženstvím. Jedno nádvoří Jeruzalémského chrámu bylo tzv. nádvoří 
pohanů, kam chodili uctívat Hospodina právě tito lidé.  
Tito zbožní Řekové se obrátili na Ježíšova učedníka Filipa, který má řecké jméno a ten si přibral 
Ondřeje, který má také řecké jméno a šli tuto prosbu společně říct Ježíšovi. Filip a Ondřej jsou 
jedinými učedníky, jejichž jména jsou užívána v řecké podobě. Myslím, že to není náhoda, že Řekové 
se obrací právě na ty z učedníků, kteří mají řecká jména, aby jim zprostředkovali kontakt s Ježíšem. 
Ukázat Ježíše mají ti, mezi kterými je kulturní blízkost, kteří mluví stejným jazykem. Ježíš patrně také 
rozuměl řecky, ale se svými učedníky mluvil hebrejsky nebo aramejsky.  
Filip a Ondřej se tedy obrací na Ježíše s žádostí řeckých poutníků, ale z Ježíšovy reakce to na první 
dojem vypadá tak, že se k této žádosti vůbec nevztahuje. Ježíš jakoby nerozuměl, co chtějí, mluví 
jakoby o něčem zdánlivě zcela jiném. Čteme, že Ježíš jim odpověděl: „Přišla hodina, aby byl oslaven 
Syn člověka.“ (12,23 srov. 13,1). A potom dál ve své řeči rozvádí, co to pro něj znamená, že přišla 
tato hodina a také, co to znamená pro jeho učedníky. Ale jaký to má vztah k té žádosti řeckých 
poutníků? Proč je to, co zde Ježíš říká, dáno právě do této souvislosti? 
Slovy o tom, že přišla hodina, nastává vrchol Janova evangelia. Janovo evangelium se opakovaně 
zmiňuje o oné hodině. Na svatbě v Káni Ježíš mluví o tom, že ještě nenastala jeho hodina (2,4). Dále 
v evangeliu čteme o tom, že jeho nepřátelé se ho nemohli zmocnit, protože ještě nepřišla jeho 
hodina (7,30; 8,20). Nyní již ovšem tato hodina nastává. Touto hodinou je drama Ježíšova odsouzení 
a ukřižování, ale zároveň je to hodina, kdy Ježíš dovršuje oslavení svého nebeského Otce a Otec 
dovršuje oslavení svého Syna.  
V této souvislosti to, co na první poslech působí nelogicky nebo nepochopitelně, se ukazuje jako 
promyšlená strategie Janovi teologie. Janovo evangelium tvoří promyšlený celek, ve kterém se různé 
výpovědi vzájemně doplňují. Řekové, tedy pohané, kteří jsou zbožní, a proto přišli do Jeruzaléma 
oslavit Velikonoce, chtějí vidět Ježíše. Nechtějí ho ovšem vidět z pouhé zvědavosti. Evangelista Jan 
v tom spatřuje něco zcela zásadního. Rozptýlené Boží děti se shromažďují (11,52), aby viděli Ježíše, 
který je vrcholným Božím zjevením. Žádost řeckých poutníků je naplněním slov, která krátce před 
tím řekli farizeové: „Celý svět se dal za ním.“ (12,19). Tito Řekové zde představují tento svět, který se 
dal za Ježíšem a který není omezený jen na židovský národ. Zároveň už je zde v těchto pohanech 
přítomen zárodek budoucí církve, která nebude tvořena jen Židy, ale lidmi z mnoha různých národů, 
bude to církev z celého světa.  
My dnes máme podobná kritéria věhlasu. Když je někdo tak slavný, že se o něm mluví nejen v jeho 
vlastním národě, ale ví se o něm i v jiných národech, tak říkáme, že je světoznámý a to už je něco. 
Ježíš v této chvíli začíná být takovouto osobností, která překračuje svým věhlasem hranice vlastního 
národa. Zajímají se o něj poutníci z různých národů, kteří přišli do Jeruzaléma (12,12).  
A právě v tuto chvíli přichází hodina, aby byl oslaven Syn člověka. Ovšem to jeho oslavení bude mít 
velmi paradoxní charakter. Nebude to popularita založená na jeho mimořádných schopnostech, na 
tom, že učinil mocná znamení, která obdivují mnozí lidé. Evangelista Jan v předchozí kapitole vylíčil 
vzkříšení Lazara a to zajistilo Ježíšovi patřičný ohlas. V tuto chvíli tomu tak je a Ježíšova popularita je 
daná tím, co učinil, ale nyní přichází hodina, tedy nyní nastává chvíle, kdy se Ježíšova sláva nebude 
projevovat skrze jeho mocné činy a znamení, ale naopak projeví se skrze jeho ukřižování. 



Právě Ježíšovo ukřižování je evangelistou Janem interpretováno jako oslavení, to znamená jako 
zjevení Boží slávy uprostřed světa. Ježíšovo ukřižování není v tomto pojetí viděno jako Boží 
nepřítomnost, není to „vláda tmy“, jak to má evangelista Lukáš (22,53), není to chvíle opuštěnosti 
Bohem, jak to mají evangelisté Matouš (27,46) a Marek (15,34). Ukřižování je v Janově evangeliu 
vrcholným oslavením Božího jména (12,28). Je to zároveň okamžik soudu nad světem, kdy je vládce 
tohoto světa vyvržen ven (12,31). V listu Efezským čteme o tom, že vládce tohoto světa působí 
v těch, kteří vzdorují Bohu (Ef 2,2).  
Tento svět je světem, který je Bohu odcizený, je to svět, který Boha odmítá, který mu vzdoruje. Svět 
je takový, protože takto působí vládce tohoto světa, který je Božím protivníkem. Všichni obyvatelé 
světa jsou pod jeho vlivem, ale s Ježíšem přichází opačný vliv. Ježíš navrací svět k Bohu. Ježíš 
vyjevuje Boží příklon ke světu, zjevuje Boží lásku ke světu: „Neboť tak Bůh miloval svět, že poslal 
svého jediného Syna, aby žádný, kdo v něho věří, nezahynul, ale měl život věčný.“ (3,16). Odcizující 
moc vládce tohoto světa je překonána v Ježíšově ukřižování. Je v něm přítomná gravitace, která 
všechny přitahuje.  
Můžeme si to představit jako dvě protikladná silová pole, ve kterých se svět nachází. Je tady 
odstředivá síla, která člověka odcizuje Bohu. To je síla, kterou působí vládce tohoto světa. Ale je tady 
také přitažlivá síla Ježíšova vydaného života, která člověka a celý svět přitahuje zpátky k Bohu. 
Vládce tohoto světa už nemá rozhodující moc, nemá poslední slovo, protože ve světě působí někdo 
mocnější.  
Smrt ukřižováním byla spojena s velkým ponížením, byla to velmi potupná smrt určená těm 
největším zločincům. Ale evangelista Jan o ní mluví jako o vyvýšení. Není ponížením, ale vyvýšením. 
Fakticky je při ukřižování lidské tělo vyvýšeno na kříž, proto tato obrazná řeč o vyvýšení dobře 
funguje. Ale Jan chce říct, že Ježíšovo ukřižování není jen vyvýšením jeho těla na kříž, ale je 
Ježíšovým vyvýšením do Boží slávy. A takto vyvýšený Ježíš přitahuje všecky k sobě a tím zároveň 
k Bohu. Ježíš nás navrací svým ukřižováním do slávy Božích dětí.  
Pro nás může být tato skutečnost těžko pochopitelná, těžko představitelná. Proto Ježíš znázorňuje  
pozitivní význam a velký přínos své smrti krátkým podobenstvím o pšeničném zrnu: „Jestliže 
pšeničné zrno nepadne do země a nezemře, zůstane samo. Zemře-li však, vydá mnohý užitek.“ (v. 
24). To je dobře srozumitelné a představitelné, to je běžná zkušenost lidí, kteří se živili 
zemědělstvím. Aby ze zrna vyrostla nová rostlina s klasem a mnoha dalšími zrny, musí to původní 
zrno padnout do země, kde vydá svoji sílu, vydá svůj potenciál. A to pak přinese mnohý užitek. 
Podobně Ježíšova smrt přinese mnohý užitek, vzejde z ní nový život. Ježíšova smrt je životodárná.  
Je pozoruhodné, jak se dodnes udržela tradice velikonočního osení. Jak i lidé, kteří nejsou křesťané, 
nechávají na Velikonoce naklíčit různá zrna, aby z nich vyrostly nové rostlinky. Např. děti ve škole 
vyrábí různé panáčky ze staré punčochy, do které nacpou vatu a dají tam zrníčka a pak to zalijí a 
radují se z toho, jak panáčkovi narostou zelené vlasy. A většinou vůbec netuší, že tento proces je 
evangelijním obrazem Ježíšovi životodárné smrti.  
Ale my to nejen tušíme, my tuto moc nového života můžeme reálně zakoušet. Ježíšova životodárná 
moc se projevuje ve vzniku nového společenství. Zrno, pokud nepadne do země a nezemře, zůstane 
samo. Ale tady je něco, co překonává tuto samotu, toto radikální odcizení. Tím mnohým užitkem 
Ježíšovi smrti je právě vznik nového společenství. Ježíš svým vyvýšením všechny přitahuje k sobě. 
Tato přitažlivá síla kolem Ježíše se začala projevovat už v těch řeckých poutnících, kteří chtěli vidět 
Ježíše a oslovují s touto žádostí Ježíšovi učedníky. A tehdy přišla hodina jeho oslavení, jeho vyvýšení.  
I my dnes žijeme v moci této hodiny. Ježíš, který byl vyvýšený, stále přitahuje všechny k sobě, stále 
vytváří společenství těch, kteří jej s vírou přijímají a následují jako svého Pána, kteří svůj život spojili 
s jeho životem.  
To je odpověď na tu žádost řeckých poutníků. Ježíš jim nebude přístupný skrze chvilkové fyzické 
setkání, ale bude jim stále přístupný srze své vyvýšení, tedy skrze svou smrt a vzkříšení. A tak je 
blízký a přístupný i nám. I nás přitahuje vyvýšený Pán k sobě. Buď mu za to díky. Amen. 


